MINISTRY OF HIGHER EDUCATION AND SCIENTIFIC RESEARCH

TEACHER TRAINING COLLEGE OF
BOUZAREAH
CHEIKH MOUBARAK BEN MOUHAMED
BRAHIMI EL MILI EL DJAZAIRI – BOUZAREAH
– ALGIERS



93, Ali Remli Street - Bouzareah - Algiers Dire.rel.ext@ensb.dz www.ensb.dz Facebook.com/ENSB Youtube.com/ENSB Twitter.com/ENS Bouzereah

Insight into the Creation of the School

The Teacher training college Cheikh Moubarak Ben Mouhamed Brahimi El Mili El Djazairi – Bouzareah is a pre-service teacher training college, which was established by the Executive Decree 84/206 of August 18, 1984., In the academic year1991/92 it started practicing its pedagogical and scientific activities at Kharouba University. In the 1998/99, the college's headquarters moved to its current address: 93 Ali Remli Street, BOUZAREAH. In 2016, it took the name of the scholar Sheikh Mubarak Bin Mohammed Ibrahimi Al-Mili Al-Jazairi according to decision No. 72 of November 08, 2016.

The College

The college consists of three directorates:

- 1-Directorate of Studies and training.
- 2- Directorate of pos-graduation and scientific research
- 3-Directorate of information, communication and external relations.

Departments

There are seven (7) departments:

Arabic language and literature; History and Geography; Philosophy; French language; English language; Amazigh language and physical education and sports.

Training in Graduation

The teacher training college of BOUZAREAH (ENSB) provides the initial training for future teachers and delivers diplomas of teachers in the following fields:

1. **Secondary School Teachers**: (baccalaureate + 6 years of studies) in the following streams:

Arabic language and literature, History and Geography; Philosophy, French language and English language.

2. **Middle School Teachers**: (baccalaureate + 5 years of studies) in Arabic language and literature, History and geography, French and English language;

3. **Primary School Teachers:** (baccalaureate + 5 years of studies) in Arabic language and literature, French language; Amazigh language, English language and physical education and sports.

Master Training

In this academic year 2024/2025, the college offers a doctoral training in English language didactics and language and culture.

Doctoral Training

The college offers Master Training courses in English, fresh, philosophy, history and geography and more specifically in didactics.

Terms of Admission

An average of good or above in the baccalaureate of the ongoing year.

- An interview (oral test) for admission.

The library

The library contains 51925 books and periodicals. It also includes an automated information room that facilitates the search process for students.

<u>Catering, transportation and sports activities</u>

The college has a canteen, which assures students' lunch alongside a fast food foyer, Transportation service from the ENS to different university campuses are provided.

Students can practice sports activities in the sport hall.

Statistics of the school year 2024/2025

	Total Numbe
Students	6003
Teachers	292
Employees	214

وزارة التعليم العالي و البحث العلمي المدرسة العليا للأساتذة العلامة الشيخ مبارك بن محمد إبراهيمي الميلي الجزائري بوزريعة - الجزائر العاصمة



93 شارع علي رملي - بوزريعة - الجزائر ً العاصمة Dire.rel.ext@ensb.dz www.ensb.dz facebook.com/ENSB Youtube.com/ENSB Twitter.com/ENS_Bouzereah

<u>لمحة عن نشأة المدرسة</u>

أنشأت المدرسة العليا للأساتذة بوزريعة – العلامة الشيخ مبارك بن محمد إبراهيمي الميلي الجزائري بموجب المرسوم التنفيذي 84/206 المؤرخ في 18 أوت 1984. وقد شرعت المدرسة في ممارسة نشاطها العلمي والبيداغوجي ابتداء من الموسم الجامعي 91/92 بخروبةً قبل أن تنتقل بداية من الموسم الجامعي 1998-1999 إلى مقرها الحالي الكائن بـ: 93 شارع على رملى بوزريعة.وتم تسميتها باسم العلامة الشيخ مبارك بن محمد إبراهيمي الميلي الجزائري بموجب المقرر رقم 72 المؤرخ في 08 نوفمبر 2016

<u>عروض التكوين في التدرج</u>

تشرف المدرسة العليا للأساتذة بوزريعة على التكوين الأولي وتمنح للطلبة المتخرجين شهادة التعليم في الملامح الآتية:

 1- أستاذ التعليم الثانوي (بكالوريا + 6 سنوات دراسة) في التخصصات الآتية:

* اللغة العربية و آدابها، التاريخ والجغرافيا، اللغة الفرنسية، اللغة الإنجليزية و الفلسفة.

2- أستاذ التعليم المتوسط (بكالوريا + 5 سنوات دراسة) في التخصصات الآتية:

* اللغة العربية و آدابها، التاريخ والجغرافيا، اللغة الفرنسية واللغة الإنجليزية.

3- أستاذ التعليم الابتدائي(بكالوريا + 5 سنوات دراسة)تسهل للطلبة عملية البحث.

في التخصصات الآتية:

* اللغة العربية و آدابها، اللغة الفرنسية ، اللغة الإنجليزية ، اللغة الأمازيغية ، و التربية البدنية والرباضية

تتكفل وزارة التربية الوطنية بضمان مناصب الشغل إلى الأحياء الجامعية، ويمكن للطلبة ممارسة النشاطات للطلبة المتخرجين بموجب عقد يبرم بينها وبين الطالب عند نهاية التكوين في المدرسة .

<u>شروط الالتحاق</u>

الحصول على شهادة البكالوريا دورة جوان من السنة الجارية إضافة إلى شروط الأخرى يحددها المنشور الوزاري.

<u>التكوين في الماستر</u>

الالتحاق بالسنة أولى ماستر - كما يحق للطلبة الحاملين لشهادة أستاذ تعليم ثانوي الالتحاق بالسنة الثانية ماستر في التخصصات المعتمدة الآتية : (العلاقات الحضارية في العصور القديمة، تعليمية التاريخ) فلسفة غربية و مناهجها التعليمية / تعليميات اللغات الأجنبية ، علوم اللغة و الاتصال /تعليمية اللغة الإنجليزية، لغة وثقافة إنجليزية/ تعليمية اللغة العربية، قضايا الأدب

يحق للطلبة الحاملين لشهادة أستاذ تعليم متوسط

<u>التكوين في الدكتوراه</u>

يتم التحاق الطلبة بالتكوين في الدكتوراه بعد اجتيازهم مسابقة وطنية و يعلن عن التخصصات عند فتح كل دورة

مخابر البحث بالمدرسة

تضم المدرسة 06 مخابر و هي : مخبر التاريخ والحضارة والجغرافيا التطبيقية/ مخبرالتربية والإبستمولوجيا/ مخبر علم تعليم العربية/ مخبر تعليم تكوين وتعليمية/ مخبر اللسانيات وعلم الاجتماع التعليمي والتعدد اللغوي/ مخبرالدراسات التاريخية المعاصرة

المكتبة

تحتوى مكتبة المدرسة العليا للأساتذة ببوزريعة على 51925 كتاب و دورية ، كما أنها تضم قاعة للإعلام الآلي

<u>خدمة الاطعام، النقل و النشاطات الرياضية</u>

تضم المؤسسة على مطعم ممون من طرف الديوان الوطني للخدمات الجامعية إضافة إلى نادي يقدم وجبات سريعة. وتتوفر على خدمة النقل من المؤسسة الرياضية في القاعة متعددةالرياضيات بالمدرسة.

احصائبات السنة الدراسية 2025/2024

إجمالي	
6003	ندد الطلبة في جيع التخصصات و الأطوار
292	هدد الاساتذة بالبدرسة
214	بدد الموظف الإداريين و التقتيدين أعوان المصالح